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امیرعبداللهیان به آفریقا رفته است
اهدای 100 هزار دوز واکسن برکت به جمهوری مالی

وزیر امور خارجه کشورمان در نخستین کمیسیون مشترک همکاری ها ایران و 
مالی گفت: یکصد هزار دوز واکسن برکت را به مردم و کشور مالی تقدیم کردیم.

به گزارش ایرنا ، حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در اولین 
کمیسیون مشترک همکاری های ایران و مالی که دقایقی پیش در محل وزارت 
امور خارجه این کشور با حضور وزرای خارجه دو کشور و فعالان اقتصادی و تجار 
برگزار شــد، گفت: مراتب تشکر خود را از حضور در نشست کمیسیون مشترک 
ایران و مالی ابراز می دارم. وزیر امور خارجه کشــورمان افزود: خرسندم که پس 
از حــدود ۶ماه از توافق اینجانب و همــکارم آقای عبدالله در تهران و توافقی که 
درخصوص سرعت بخشیدن و شتاب دادن به همکاری های همه جانبه بخش های 
خصوصی، دولتی و همکاری های متنوع در زمینه های علم و فناوری، گردشگری، 

بهداشت و درمان داشتیم، این موضوع در فرمت و مکانیزم دنبال می شود.
وی خاطرنشــان کرد: اراده عالــی ایران همواره بر تداوم و توســعه روابط با 
همکاری کشــور دوست و برادر کشور مالی بنا شده است و اصول ما بر دوستی، 
همکاری و منافع مشترک اقتصادی استوار است و این روابط می تواند موثر باشد.

امیرعبداللهیان ادامه داد: ما دیروز یکصد هزار دوز واکسن برکت را به مردم و 
کشور مالی تقدیم کردیم.

وی با بیان اینکه روابط ایران و مالی می تواند از بنیانی محکم برخوردار باشد، 
خاطرنشان کرد: حضور و فعالیت موسسات ایرانی از جمله مرکز درمانی جمعیت 
هال احمر جمهوری اســامی ایران، کلینیک ایرانی و برخی مراکز آموزشی به 
مدت چندین دهه نشانه ای از اراده جدی تاریخی ایران برای ایفای نقش سازنده 
در برنامه توســعه انسانی و کمک به تقویت بخش بهداشت مالی و همکاری های 

دانشگاهی، علمی و فناوری است.
وزیر امور خارجه کشــورمان خاطرنشان کرد: در جلسه از همکاران از وزارت 
کار، وزارت نفــت، صندوق ضمانت صادرات و وزارت دفاع و برخی از وزارت خانه 
هــای مرتبط و تعداد زیادی از مدیران بخش خصوصی در جمع ما حضور دارند 
و به حرفه آن ها اشــاره می کنم و در حوزه سرمایه گذاری و تولید برق و ماشین 
آلات و تراکتورســازی برای کشاورزی و در حوزه مواد شوینده و در حوزه مواد و 
تولید محصولات کنسرو شده و صنایع ساختمان و مصالح ساختمانی کیفیت و 

تنوع خودشان قرار دارند.

ویژه

تاکید ایران بر لزوم تعهد واقعی آمریکا
 به خلع سلاح هسته ای

ســفیر و نماینده دائم ایران در ســازمان ملل با تاکید بر لزوم تعهد واقعی 
آمریکا به خلع ساح هسته ای و ایجاد خاورمیانه عاری از ساحهای هسته ای 
در پاســخ به اظهارات نماینده واشنگتن گفت:بهتر است نماینده آمریکا بجای 
سیاسی کاری پاسخ دهد آیا آمریکا عزم سیاسی لازم برای پایبندی به تعهدات 

خلع ساح هسته ای دارد؟
بــه گزارش ایرنا، در آغاز هفته چهــارم دهمین کنفرانس بازنگری معاهده 
منع اشاعه ساحهای هسته ای، جلسه نشست عمومی کنفرانس برای استماع 
گزارش کمیته های سه گانه و ارکان فرعی وابسته به آنها روز دوشنبه به وقت 

محلی برگزار شد.
 در گزارش روســای کمیته خلع ساح هســته ای و تضمین های امنیتی، 
کمیته عدم اشــاعه ساح های هســته ای و کمیته کابردهای صلح آمیز انرژی 
هسته ای تصریح شد که با وجود برخی پیشرفتهای اندک، بدلیل اختاف نظر 
کشورهای عضو اجماع حاصل نشد و لازم است در مدت باقیمانده تاش برای 

کسب اجماع ادامه پیدا کند.
بــه دنبال اعام رســمی این موضوع و لــزوم انعــکاس دیدگاه های همه 
کشــورهای عضو در بیانیه نهایی، مجید تخت روانچی ســفیر و نماینده دائم 
جمهوری اسامی ایران در سازمان ملل  نقطه نظرات و نگرانی های کشورمان 

را در خصوص مذاکرات و بیانیه نهایی کنفرانس تشریح کرد.
نماینده دائم ایران در ســازمان ملل با اشــاره به لزوم رعایت شفاف سازی 
و شــمولگرایی در مذاکرات و تهیه اسناد کنفرانس، اظهار داشت: دلیل اصلی 

عدم اجماع به فقدان توازن لازم در پیش نویس های تهیه شده بر می گردد.
وی تاکید کرد که جمهوری اسامی ایران عمیقا از عدم پیشرفت در اجرای 
تعهدات خلع ساح هسته ای نگران است و سه هفته مذاکرات فشرده  از آغاز 
کنفرانس تاکنون نشــان می دهد که کشورهای دارای ساح هسته ای، عزم و 
اراده سیاسی برای پذیرش تعهدات یا جدول زمانی مشخص، معیارها یا اهداف 

مورد نیاز برای پیشرفت در مذاکرات خلع ساح هسته ای ندارند.
نماینده دائم ایران در ســازمان ملل افزود: مواضع کشورهای دارای ساح 
هسته ای که از سوی کشورهای به اصطاح چتر هسته ای حمایت می شود، از 
جمله تاش آنها برای جایگزینی خلع ساح هسته ای با کاهش خطر هسته ای، 

مغایر با تعهدات قانونی صریح آنها در مورد خلع ساح هسته ای می باشد.
تخت روانچی  با اشاره به لزوم ایجاد هر چه سریعتر منطقه خاورمیانه عاری 
از ســاح های کشتار جمعی به دنبال پذیرش اجماعی قطعنامه ۱۹۹۵ و طرح 
اقدام مصــوب کنفرانس بازنگری ۲۰۱۰ و از جمله برگزاری یک کنفرانس در 
سال ۲۰۱۲  اعام کرد که هرگونه تأخیر بیشتر در تشکیل کنفرانس ۲۰۱۲، 

فرایند ایجاد منطقه عاری را به خطر خواهد انداخت.
  دیپلمات ارشــد ایران در ســازمان ملل، دلیل تعویق برگزاری کنفرانس 
مزبور را مخالفت آمریکا اعام و تاکید کرد این مخالفت در راســتای سیاست 
همیشــگی آمریکا مبنی بر چشــم  پوشــی از زرادخانه های هســته ای رژیم 

صهیونیستی در عین عدم حمایت از برگزاری کنفرانس است.
تخت روانچی ســپس انتظارات ایران از کنفرانس جاری را شامل رد موانع 
تشــکیل کنفرانس، خطرات ناشــی از عدم برگزاری کنفرانس سال ۲۰۱۲ و 
تضاد آن با متن و روح قطعنامه ۱۹۹۵ درباره خاورمیانه، ابراز نگرانی نســبت 
به عدم پیشرفت در اجرای قطعنامه ۱۹۹۵ و برنامه اقدام ۲۰۱۰ در خاورمیانه 
و لزوم تاکید بر تحقق جهان شــمولی معاهده مخصوصا در منطقه خاورمیانه 

بیان کرد.
 تخــت روانچــی همچنین درخواســت کنفرانس از رژیم اســرائیل برای 
کنارگذاشــتن تسلیحات هســته ای و انهدام کامل ذخایر ساح های هسته ای 
خود ، لزوم الحاق اســرائیل به معاهده منع اشــاعه ساح های هسته ای بدون 
پیش شــرط و تأخیر بیشتر و قرار دادن تمامی فعالیت ها و تأسیسات هسته ای 
آن تحت پادمان هــای جامع آژانس بین المللی انرژی هســته ای را بیان کرد 
و افــزود که این مــوارد برای تحقق هدف پایبندی جهانــی به این پیمان در 

خاورمیانه ضروری است.
نماینده ایران در ســازمان ملل همچنین بــر حمایت قوی از روند دیگری 
توســط کنفرانس ایجاد منطقه عاری از ساح های هسته ای و سایر ساح های 
کشــتار جمعی در خاورمیانه بر اساس تصمیم مجمع عمومی ۷۳/۵۴۶  تاکید 

کرد.
 سفیر و نماینده دائم جمهوری اسامی ایران در پاسخ به اظهارات نماینده 
آمریــکا برای عدم طرح موضوعات اختاف برانگیز تاکید کرد که بهتر اســت 
نماینده آمریکا بجای سیاســی کاری پاســخ بدهد که آیا آمریکا عزم سیاسی 
لازم برای پایبندی به تعهدات خلع ســاح هسته ای دارد و حاضر است برای 
تحقق جهان عاری از ســاح هسته ای به اسرائیل به عنوان مانع اصلی تحقق 

خاورمیانه عاری از ساح های هسته ای فشار بیاورد؟

دعوت سفیر اوکراین از شرکت های ایرانی
ســفیر اوکراین در پایان ماموریــت خود، از موضــع بی طرفی و مخالفت 
جمهــوری اســامی ایران با جنــگ قدردانی و از شــرکت های ایرانی جهت 
بازسازی مناطق و تأسیسات زیرساختی که در جنگ از بین رفته دعوت کرد.

به گزارش ایرنا، »سرگئی بوردیلیاک« سفیر اوکراین در جمهوری اسامی 
ایران روز دوشــنبه در پایان مأموریت خود با حسین امیرعبداللهیان وزیر امور 

خارجه دیدار کرد.
ســفیر اوکراین در این دیدار با مروری بر اقدامات و فعالیت های انجام شده 
در طول مأموریت از مساعدت ها و همکاری های وزارت امور خارجه جمهوری 

اسامی ایران تشکر کرد.
وی همچنیــن از موضع بی طرفی جمهوری اســامی ایــران و مخالفت 
کشورمان با جنگ قدردانی کرد و در ادامه از شرکت های ایرانی جهت بازسازی 
مناطق و تأسیسات زیر ساختی که در جنگ از بین رفته دعوت به عمل آورد.

حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه  نیز با اشــاره به مکالمات تلفنی 
متعدد خود با همتای اوکراینی، مجدداً بر مخالفت جمهوری اســامی ایران با 

ادامه جنگ تأکید و برای هرگونه مساعدت در این مسیر اعام آمادگی کرد.

رویداد

اکونومیک

گروه سیاسی: بنا به گفته مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا ، همه طرفین برجام از 
بسته پیشنهادی و پاسخ تهران رضایت کامل 
دارند. »سرگئی لاوروف« وزیر خارجه روسیه 
در نشســت خبری مشترک با همتای سوری 
خــود با بیان اینکه »منتظر این هســتیم که 
آمریکایی ها درخصوص پرونده هسته ای ایران 
پاســخ دهند« تاکید کرد که مسکو موافقت 
خود با نسخه نهایی توافقات احیای برجام را 
اعام کرده اســت. وزیر خارجه روسیه تاکید 
کــرد: مســکو موافقت خود با نســخه نهایی 

توافقات احیای برجام را اعام کرده است.
واشــنگتن تا عصر روز سه شــنبه پاسخ 
صریحی نــداده اما ســیگنال های مثبتی از 
رضایت به بروکســل مخابره کرده اســت. در 
خــال تعلل آمریــکا ، اســرائیلی ها به آب و 
آتش می زنند تا بســته احیــای برجام مورد 
توافق قرار نگیرد. فشار تل آویو برای تحمیل 
خواســته اســرائیل به آمریکا آنچنان جدی 
شــده که بلینکن حاضر به گفت و گو با آنها 
نشده اســت. در میان تمام خوش بینی های 
بی ســابقه، »رافائل گروسی« چوب لای چرخ 

احیای برجام گذاشته است.
بــه گــزارش روزنامه اســرائیلی  تایمز او 
اســرائیل،   مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی روز دوشــنبه در گفت وگویی با شــبکه 
ســی ان ان عنوان کرد: آژانــس بین المللی 
انرژی اتمی بررسی هایش را رها نمی کند و در 

آینده نیز این کار را انجام نخواهد داد.
وی ادامه داد: ما وظیفــه ای قانونی داریم 
که آن شفاف ســازی بسیاری از مسائلی است 
که ایران باید درخصوص آن ها شفاف ســازی 
کند. ما برای مدتی طولانی مشــغول این کار 

بوده ایم.
گروســی در ایــن گفت وگــو ادعــا کرد: 
تاکنون ایــران توضیحات فنی معتبری نداده  
تا از طریق آن بتوانیم منشا بسیاری از ذرات 

اورانیوم را توجیه کنیم.
مدیــرکل آژانس اتمی افــزود: پس همه 
چیز ســاده اســت. بگذارید کــه توضیحاتی 
دریافت کنید. در آنجا مواد هســته ای وجود 
داشــت. حال آن ها کجا هستند؟ اگر در آنجا 
تجهیزاتــی بوده، حال کجــا رفته اند؟ آنوقت 
اســت که می توانیم در گزارشــی بگوییم که 
»بله. در خصوص این مســئله شفاف ســازی 

انجام گرفته است«.
رضایت طرفین برجام از بسته پیشنهادی

جوزپ بورل، مســئول سیاســت خارجی 
اتحادیــه اروپا در اظهاراتی گفت که بیشــتر 
کشــورهای شرکت کننده در مذاکرات هسته 
ای ایران موافق پیشــنهاد اتحادیه اروپا برای 

احیای برجام هستند.
بورل روز دوشــنبه نیــز در یک کنفرانس 
خبری در سمینار کوادیس در اسپانیا  گفت: 
پاسخ ایران به پیشــنهاد این اتحادیه درباره 

احیای برجام معقول بود.
وی ادامه داد: پاسخ ایران به آمریکا انتقال 
داده شــد و ما منتظر پاســخ آمریکا هستیم. 
امیدواریــم این پاســخ به ما اجــازه دهد که 
مذاکرات را کامل کنیــم. امیدوارم این اتفاق 
بیفتد امــا نمی توانم به شــما در این زمینه 

اطمینان بدهم.
مســئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا 
در ادامه گفت: این پاســخ بایــد تا الان ارائه 
می شــد. پیش بینی شده بود نشستی تا پایان 
هفته پیش در وین برگزار شود. امکانش وجود 

نداشت. احتمال دارد این هفته برگزار شود.
آمریکا همچنان درحال بررسی

»ند پرایس« سخنگوی وزارت امور خارجه 
آمریکا در یک کنفرانس خبری در پاســخ به 
این سوال که آیا پاسخ آمریکا به پیشنهادات 
پیشــنهادی  ایران دربــاره متن پیش نویس 
اتحادیــه اروپا برای احیای توافق هســته ای 
ارائه شــده اســت یا نه و اگر ارائه نشــده آیا 
آمریکا منتظر سفر مشاور امنیت داخلی رژیم 
صهیونیســتی و رایزنی ها با اوســت، با تکرار 
این که آمریکا در صــورت آماده بودن ایران 
برای بازگشت دوجانبه به اجرای برجام)توافق 
هسته ای( آماده اســت به توافق بازگردد و با 
ادعای این که ایران حاضر نبوده اســت متن 

توافقــی را بپذیــرد که ماه هاســت روی میز 
مذاکرات بوده اســت، گفت: ایران برای متن 
پیشــنهادی اتحادیه اروپا پاسخ های متعددی 
ارائه کرده اســت. به همین دلیل اســت که 
بررســی این نقطه نظرات و تعیین پاســخ ما 

زمان بیشتری برده است.
پرایس در این راســتا ادامه داد: ما به طور 
جدی در حال بررســی این نظرات هســتیم. 
در عیــن حال، درباره مســیری که پیش رو 
داریم، با اتحادیه اروپا و متحدان اروپایی مان 
در تعاملیم. این رایزنی ها در سطوح مختلفی 

انجام شده است. 
او درباره موضوع مشورت آمریکا با اسراییل 
درباره احیای توافق هسته ای، گفت: ما در هر 
قدم ایــن روند)مذاکرات احیــای برجام(، با 
شــرکای اســراییلی مان در ارتباط بوده ایم تا 
آن ها را در جریان اطاعات جدید از وضعیت 
قرار دهیم و درباره وضعیت برنامه هســته ای 
ایران تبادل نظر کنیم. مســلما، اسراییل هم 
مانند ما نگرانی هــای عمیقی درباره وضعیت 
برنامــه هســته ای ایــران دارد. ما به ســهم 
خود، عقیده داریم که بازگشــتی دوجانبه به 
پایبندی به برجام، موثریــن راه پرداختن به 
این نگرانی هاســت اما همچنان در این باره با 

شرکای اسراییلی مان صحبت خواهیم کرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در 
پاســخ به این ســوال که آیا در حال حاضر، 
آمریکا برای ارائه پاســخش بــه اتحادیه اروپا 
منتظر رایزنی با مشــاور امنیت داخلی رژیم 
اسراییل اســت یا نه، گفت: ما در حال انجام 
دادن برخــی رایزنی ها هســتیم که مواردی 
از آن ها داخلی اند، برخــی دیگر خارجی اند، 
درباره برخی از آن ها صحبت کرده ایم و درباره 
برخب دیگر نه، من در جایگاهی نیســتم که 

جزئیات تمام آن ها را شرح بدهم.
پرایس در پاســخ به این کــه در چه بازه 
زمانی مشخصی باید شاهد ارائه پاسخ آمریکا 
باشــیم، بیان کرد: ما به سریع ترین شکل در 
تاشیم پاسخ مناســبی به متن پیشنهادات 
ایــران بدهیم. ایــن روند، روندی اســت که 
می خواهیم مطمئن شــویم بــا دقت و توجه 
لازم برای مسئله ای به مهمی این شرایط، آن 
را طی می کنیم. من به شما تضمین می دهم 
که یک روز بیش از آنچه لازم اســت، صرف 
ارائه پاسخمان به اتحادیه اروپا نخواهیم کرد.

او درباره دیــدار آتی مقامات امنیتی رژیم 
صهیونیســتی و آمریکا در واشنگتن و رایزنی 
احتمالی شــان دربــاره موضوع ایــران گفت: 
تقریبا در تمامی تعامات عمیقمان با شرکای 
اســراییلی، ایران موضوع بحث اســت. اغلب 
موضــوع اصلی بحث اســت و من پیش بینی 
می کنم در مبحاثــات این هفته هم این طور 

باشد. سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در 
بخش دیگری از اظهاراتش با اشاره به این که 
آمریکا برنامه هســته ای ایران را »یک چالش 
امنیت ملی« تلقی می کند، گفت که موضوع 
احیــای توافق بــا اعضای کنگره و شــرکای 

خارجی آن مورد بحث قرار می گیرد.
او درباره موضوع پادمانی نیز گفت: مسئله 
پادمان ها از اصلی ترین بخش های دســتورکار 
و اختیــارات آژانس بین المللی اتمی اســت. 
تحقیقات پادمانی سیاسی نیستند. اهرم فشار 
یا برگ برنده نیســتند. هیچ کسی نباید با آن 
چنین رفتاری داشــته باشــد. وقتی مدیرکل 
آژانس به شــورای حکام گــزارش بدهد که 
مســائل باقی مانده شفاف سازی و حل وفصل 
شــده اند، می توانیم انتظار داشــته باشیم که 
ایران از دستور کار شورای حکام خارج شود. 
نه پیش از آن. هیــچ راه میان بری برای این 

وجود ندارد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در 
ادامه گفت: ایران باید به سوالات آژانس پاسخ 
بدهد. این تنها راهی است که می توان به این 

مسائل یک بار برای همیشه رسیدگی کرد.
پرایس در پاســخ به این سوال که ارزیابی 
آمریکا از مستقر شــدن دوباره سفیر امارات 
متحده عربی در ایران چیست، با مطرح کردن 
ادعاهایــی علیه ایران، گفــت: امارات متحده 
عربی چندین بــار در زمینه برخی مســائل 
نشان داده است که می تواند نقش سازنده ای 
در حل و فصل و تنش زدایی مســائلی داشته 
باشد که منشا تنش در خاورمیانه اند، از جمله 
بهبود روابط دیپلماتیک. آن ها همچنین مانند 
ما می دانند که این طرح محقق نخواهد شد، 
مگر ایران به بحرانی هسته ای که ایجاد آن را 
تســریع کرده، پایان بدهد و آمریکا به دنبال 
بازگشتی دوجانبه به پایبندی به برجام است 
و می خواهد به توافق بازگشــته و تحریم ها را 
به عنوان بخشــی از این اقدام لغو کند. ما با 
امــارات متحده عربی و دیگر شــرکایمان در 
شورای همکاری خلیج فارس همسو هستیم. 
در  تنش زدایی  بــرای  جریان گســترده تری 
منطقه وجود دارد و مــا از آن کاما حمایت 

می کنیم.
ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در 
بخش دیگری از کنفرانس خبری هفتگی اش 
درباره موضوع حذف نام ســپاه پاســداران از 
خارجی«  ترورریستی  سازمان های  »فهرست 
آمریکا و ارتبــاط آن با رونــد احیای برجام 
مدعی شــد: رییــس جمهور در ایــن زمینه 
صریــح و قاطع بوده. او مصر بوده اســت که 
نام ســپاه پاســداران را از این فهرست خارج 
نخواهد کرد. درخواست ایران برای این که ما 
این کار را انجام بدهیم، از آخرین نسخه متنی 

که دیده ایم حذف شــده و این بخشی از این 
دلیل اســت که انجام توافق الان نسبت به دو 
هفته پیش نزدیک تر شده است اما نتیجه این 
مذاکرات و رایزنی های ادامه دار هنوز نامعلوم 
است چون هنوز شکاف ها و اختافاتی وجود 
دارد. مــا در نهایت توافقــی را امضا خواهیم 
کرد که در راستای منافع اصلی مان در زمینه 

امنیت ملی باشد.
امتناع بلینکن از دیدار
با مقامات اسرائیلی 

پایــگاه خبری عبری روتــر اعام کرد که 
با توجه به پیشــرفت مذاکرات هسته ای برای 
احیــای برجام، دیــدار ایال حولاتا، مشــاور 
امنیــت داخلی رژیم صهیونیســتی با آنتونی 

بلینکن، وزیر خارجه آمریکا لغو شد.
در این گزارش آمده اســت که لغو دیدار 
وزیر خارجه آمریکا بــا حولاتا و برگزاری آن 
در ســطح معاون وزیر درحالی اســت که تل 
آویو تاش گسترده ای در راستای قانع کردن 
آمریکا برای عدم امضای توافق با ایران کرده 
صهیونیستی  مسئولان  برخی  است.همچنین 
اعتراف کرده اند که در قانع کردن واشــنگتن 
بــرای عدم امضای توافق هســته ای با ایران 
شکســت خورده اند و اسرائیل اکنون در رویا 

رویی با ایران تنها مانده است.
بر اســاس این گزارش،پیش از این شبکه 
صهیونیســتی کان اعــام کرد کــه مقامات 
امنیتی رژیم صهیونیستی از فشارهایی که تل 
آویو به دونالد ترامپ، رئیس جمهور پیشــین 
آمریکا آورد تا از برجام خارج شــود، پشیمان 

هستند.
این شبکه اعام کرد که پشیمانی مقامات 
صهیونیســتی به این دلیل اســت که ایران و 
قدرت هــای بزرگ جهان بار دیگر به ســوی 
همان توافق درحال حرکت هســتند اما این 
درحالی است که تهران پیشرفت گسترده ای 
در برنامه هســته ای خود بــه ویژه در زمینه 
غنــی ســازی اورانیــوم محقق کــرد و اگر 
واشــنگتن از توافق خارج نمی شد این اتفاق 

رخ نمی داد.
در این گزارش آمده اســت کــه تل آویو 
فشــارهای خود علیه دولت جو بایدن، رئیس 
جمهــور آمریــکا را افزایــش داده اســت تا 
خواســته های آن ها در هرگونه توافق با ایران 

در نظر گرفته شود.
بر اســاس ایــن گــزارش، ایــال حولاتا، 
مشــاور امنیت داخلی رژیم صهیونیســتی با 
جیک ســالیوان، همتای آمریکایی خود گفت 
وگوهایــی درخصوص خواســته های تل آویو 

داشته است.
از ســوی دیگر، روزنامه هاآرتــص نیز در 
گزارشــی با اشاره به متن پیشنهادی اتحادیه 

اروپــا در مذاکــرات وین برای دســتیابی به 
یک توافق بر ســر احیای برنامه جامع اقدام 
مشترک )برجام( اعام کرده بود که اسرائیل 
مشــاور امنیــت داخلــی خــود را طی یک 
ماموریت فوری به واشــنگتن می فرستد تا به 
دولت آمریکا درخصــوص آن چه ضعف های 
آشــکار در پیش نویس نهایــی اتحادیه اروپا 

می داند، هشدار دهد.
این روزنامه افزود: اســرائیل این سند را با 
دقت مورد بررسی و تجزیه و تحلیل قرار داده 
اســت، درحالی که کاخ سفید، شورای امنیت 
ملــی )آمریــکا(، وزارت امورخارجه آمریکا و 
سازمان سیا یا این ســند را نخوانده اند یا آن 

را نفهمیده اند.
هاآرتــص در ادامــه بــا ادعــای اینکــه 
»نگرانی های اسرائیل موجه و واقعی هستند« 
نوشت: اما ما از دورانی که گایه های اسرائیل 
مورد توجه ایالات متحده قرار می گرفت، عبور 
کرده ایم. اســرائیل زمانی وارد استادیوم شده 
است که جمعیت، ورزشگاه را ترک کرده اند، 
چراغ ها خاموش و دوربین ها جمع شــده اند. 
در حقیقت اســرائیل در حال ارائه توضیحات 
خود به کارکنان ســالن غذاخوری و ماموران 
نظافتچی است و هیچ اثری روی اینکه توافق 

حاصل خواهد شد یا نه، ندارد.
پاسخ معقول تهران

پیش تر نشریه پولیتیکو درباره پاسخ ایران 
به پیشــنهاد اتحادیه اروپا برای احیای توافق 
هسته ای، در گزارشی نوشته بود: طبق گفته 
یک مقام ارشــد غربی، پاســخ ایران، شامگاه 
دوشــنبه به وقت ایران توســط اتحادیه اروپا 
دریافت شــده اســت و بیشــتر روی مسائل 
باقی مانــده مرتبط با تحریم ها و تضمین ها بر 

سر تعامات اقتصادی متمرکز است.
طبق گفته این مقام غربی ادعا شده است 
که پاسخ ایران خواسته های بیشتری در زمینه 
تحقیقات آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره 
منشا ذرات مواد هســته ای، مطرح نمی کند. 
تهران با این تحقیقات مخالفت کرده و اصرار 
دارد توافق هسته ای تنها در صورتی می تواند 
احیا شود که این تحقیق توسط آژانس، برای 

همیشه مختومه اعام شود.
العربــی الجدید نیز چنــدی پیش به نقل 
منابع نزدیــک به تیم مذاکره کننــده ایرانی 
عنوان کرد که پاسخ حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر خارجه ایران به جوزپ بورل، مســئول 
سیاســت خارجی اتحادیه اروپا ســه مشکل 

باقی مانده را مطرح کرده است.
این  پاســخ شــامل تعهد آمریکا مبنی بر 
آمادگــی جهت رفع تحریم هــای ثانویه علیه 
شــرکت هایی در ارتباط با ســپاه پاســداران 
و اتخــاذ موضعی مثبت جهــت حل و فصل 
مشکات پیرامون مسائل پادمانی و اختافات 
میان ایران و آژانــس بین المللی انرژی اتمی 

می شود.
یک منبع به العربــی الجدید گفت: رابرت 
مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور ایران وعده 
داده تــا زمانی که آژانــس بین المللی انرژی 
اتمــی تایید کند که اختافاتش با تهران رفع 
شده است، واشنگتن در جلسه شورای حکام 
در جهت پایان یافتن مســئله پادمانی تاش 

کند.
بنا بر این گزارش، در متن توافق پیشنهاد 
شــده توســط اتحادیه اروپا، چارچوب زمانی 
برای همکاری میــان ایران و آژانس اتمی در 
رابطه بــا حل وفصل مســائل پادمانی درنظر 
گرفته شــده که تا پیش از آغاز جلســه آتی 

شورای حکام در ماه آینده می باشد.
این منبــع هم چنین عنوان کرد که ایران 
از بورل خواســته تا »درخصوص دو مســئله 
شــفافیت بیشــتر ارائه و وعده های آمریکا به 
صورت کتبی نوشته شوند«. پاسخ های ایران 
نیز آمادگی این کشــور بــرای انعطاف جهت 
با آژانــس بین المللی  حل وفصل اختافــات 

انرژی اتمی را نشان می دهد.
»دریافــت   ایــران  اصلــی  نگرانی هــای 
ایران،  اقتصاد  بــرای  قوی تر«  »تضمین هایی 
عمر طولانی توافق هســته ای و رفع تحریم ها 
جهت دادوستد شــرکت های خارجی با ایران 

است.

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی موضوع پادمانی را پیش کشید

چوب گروسی لای چرخ احیای برجام
آمریکا همچنان مشغول بررسی پاسخ تهران به بسته اروپا است

خبــر کوتاه بــود و بهت آور، عــراق روی 
اروند رود ســد می ســازد. رودخانه ای که در 
بعضی ســال های خشک با پیشروی آب دریا، 
آبش شــور شــده و تامین آب شرب آبادان و 
خرمشــهر به همراه روســتاهای اروندکنار را 
مختل می کند، حالا شاهد ساخت سدی دیگر 
است. آن طور که بهنام اندیک کارشناس آب 
و محیط زیست به انتخاب می گوید این سد در 
بالادست کارون زده خواهد شد و با ساخت آن، 
آب شور در کارون پیشروی می کند. به اعتقاد 
اندیک پیش بینی اثرات ســاخت این ســد بر 
خوزستان، نیازمند مدلسازی های دقیق است 
اما می دانیم که ســد عراق، تبعات شدیدتری 
بر روی ایران داشته و باعث می شود آب شور 
دریا در کارون بیشــتر پیشــروی کند. زهرا 
قریشی کارشناس هیدروپلتیک نیز سدی که 
عراق قصد ســاخت آن را دارد را دارای تبعات 
منفی برای محیط زیست منطقه معرفی کرده 
و می گوید این ســد بر پدیــده ریزگردها اثر 
منفی خواهد داشــت. او به فعالیت های ایتالیا 
در شــرق و غرب ایران و مشارکت این کشور 
در سدســازی های افغانســتان و عراق اشاره 
می کند و بر این باور است که کشورهای غربی 
با تفکر ماموریت هیدرولیکی از ســال ۱۹۵۰ 
نسخه هایی برای مسایل آبی می پیچیدند که 
امروز منسوخ شده است اما این تفکر منسوخ 
شده را همچنان برای کشورهایی مثل ایران، 

ترکیه و عراق به کار می گیرند.
»لیــا مرگن« در انتخاب می نویســد که 
اروند رود، رودخانه ای اســت که پس از به هم 
پیوســتن دجله و فرات در دشــت علقمه به 
سوی ایران راهی می شود تا با پیوستن کارون، 
راهی خلیج فارس شــود. رودخانه ای که این 
روزها سدســازی های بی محابا بر روی منابع 
تامین کننــده آب آن، قدرت رود را به حدی 

کاهش داده که آب شور دریا در بستر رودخانه 
روان می شــود و تا قلب خوزســتان پیشروی 
می کند. آن طور که کارشناسان آب می گویند: 
اگر آورد رودخانه اروند رود کافی نباشــد، آب 
شــور دریا روی آب شیرین ســوار شده و در 

بستر کارون جاری می شود.
این روزها که ســال خشــکی را پشت سر 
می گذاریم اروندرود به شدت مستعد پیشروی 
آب شور دریاست. آبی که زمینه خشک شدن 
نخلســتان ها و کور شدن چشم گاومیش ها و 
حیوانات اهلی مردم روســتاهای اروندکنار را 
فراهم می کند، روزهای خوش سرزمین نهرها 
را از ذهن مردم پاک کرده و آنها را ترغیب به 
مهاجرت می کنــد. گاهی دامنه نفوذ آب دریا 
در اروند رود به حدی زیاد است که تامین آب 
شرب آبادان و خرمشــهر را با اختال مواجه 
کرده و زمینه نارضایتی های اجتماعی را فراهم 

می کند.
ســال ۹۷ یکی از آن سال هایی بود که به 
خاطر خشکســالی و کاهش آورد کارون، آب 
شــور خلیج فــارس روانه بهمنشــیر و اروند 
رود شــد و زندگی عادی مردم به هم ریخت. 
مردم منطقه به خاطر دارند که ســال 8۴ هم 
تجربه ای مشابه داشته اند و آب اروندرود شور 
شده است. تدبیر دولت برای حل این مشکل، 
لوله گذاری های وسیع و اجرای ابَرَپروژه غدیر 
بود اما آیا تامین آب شرب با کیفیت برای حل 
مشکل پوستی مردم منطقه که تحت تاثیر آب 
شور در حال تشدید شدن است، تنها خواسته 

مردم خوزستان است؟
قاعدتا در جلگه خوزستان که پیشه اصلی 
مردمش کشاورزی است، آب شوری که نتوان 
در مزارع از آن اســتفاده کرد یا به دام ها داد، 
یک مصیبت واقعی اســت. این در حالی است 
که مردم به خاطر می آورند که در ســال های 

نه چندان دور نه تنها جاشــوها آب مورد نیاز 
لنج ها را از اروندرود بر می داشتند، بلکه دولت 
هم طرح هایی هم بــرای فروش آب به کویت 

داشته است.
مردمــی که تا همین دو دهه قبل لنج های 
خود را در نهرهای کنار منازل می گذاشتند تا 
با طلوع مجدد خورشــید کسب و کارشان را 
روی پهنه دریا آغاز کنند، امروز دریا را دشمن 
خود می بینند زیرا آب شــورش بای جانشان 

شده است.
در حالی که مردم بــه خاطر می آورند در 
گذشته آب تمام شهرهای خوزستان از محل 
رودخانه هــای جــاری در این جلگــه تامین 
می شده اســت، اما افت کیفیت رودخانه های 
منطقه ســبب شده اســت که دولت با هدف 
تامین نیاز شرب مردم به انتقال بین حوضه ای 
روی آورده و ابرپــروژه غدیر را با صرف هزینه 
هنگفت اجرا کند. بر اساس اطاعات موجود و 
به گفته محمدرضا شمسایی مدیرعامل وقت 
سازمان آب و برق خوزستان، تا سال ۹۷ برای 
اجرای این پروژه تامین آب، یک هزار و 8۰۰ 
میلیارد تومان هزینه شــده بود. این در حالی 
است که با توجه به وابستگی کسب و کار مردم 
به مسئله آب و اشتغالشان در بخش کشاورزی 
مهمترین خواسته روستاییان، بازگشت آب با 
کیفیت به اروندرود اســت. در چنین شرایطی 
عراق هم قصد دارد ســدی در بالادست اروند 
رود بزند که بدون شک شرایط زیست را برای 

اهالی خوزستان سخت تر خواهد کرد.
برداشت سالانه 2.2 میلیارد متر 

مکعب آب از سد بصره
بهنام اندیک کارشناس آب و محیط زیست 
در گفت وگــو با »انتخاب« درباره ســدی که 
عراق قصد ســاخت آن را دارد، بیان می کند: 
این ســد در برخی منابع به اســم سد بصره 

آمده اســت اما در مورد موقعیتش هنوز نقطه 
مشخصی وجود ندارد. منابع عراقی می گویند 
قرار است ســد در پایین دست بصره ساخته 

شود.
او ادامه می دهد: نکته ای که وجود دارد این 
اســت که آنها منطقه ای انتخاب کرده اند که 
داخل مرزهای خود عراق قرار دارد و به همین 
خاطر می توان آن را یک ســد داخلی نامید و 

این گونه به جهان مخابره کرد.
اندیک می گوید: این سد در ۱۴ کیلومتری 
بالادســت رودخانه کارون قرار دارد. به همین 
خاطر ما با ســدی مواجه هستیم که می توان 
آن را ســد داخلی نامید. اما این سد، مخزنی 
نیست. ادعا شده است که این سازه قرار است 
جلوی ورود آب شــور به ســمت بالادست را 

بگیرد.
او ادامــه می دهــد: ایــن ادعایی اســت 
کــه مقامات رســمی عراق دارنــد اما برخی 
کارشناسان این کشور حرف از انحراف آب هم 
می زنند. گویا قرار اســت چیزی حدود هفتاد 
متر مکعب بر ثانیه برای مقاصد کشاورزی آب 
منحرف شــود. با یک تخمین ساده، اگر این 
حجم آب منحرف شــود، سالانه ۲.۲ میلیارد 
متر مکعب آب از این منطقه منحرف می شود 
و جلــوی آن را می گیرنــد. بنابرایــن اجازه 

نمی دهند که این آب به ســمت خلیج فارس 
جریان یابــد. به گفته این کارشــناس آب و 
محیط زیست این ســد بعد از اتصال دجله و 
فــرات و قبل از اتصــال کارون به آن بر روی 
رودخانه اروندرود زده می شود. ساخت این سد 

قطعا اثرات مهمی روی ایران دارد.
او اضافــه می کنــد: مقامــات عراقی ادعا 
می کنند که پیش از این پیشنهاد ساخت سد 
مشــترک را به ایران داده اند. طرف ایرانی باید 
مشخص کند که چنین پیشنهادی داده شده 
است یا این سخنان بازی رسانه ای عراق است؟ 
اگر با ساخت سد از سوی ایران مخالفت شده، 

چرا این کار انجام شده است؟
تاثیر بیشتر سدسازی بر روی ایران

اندیک می گویــد: با توجه بــه محلی که 
برای ســد پیشنهاد داده شده است، بیشترین 
اثر را طرف ایرانی متحمل می شــود. زیرا سد 
بالادســت کارون اســت و آبی که به واسطه 
جریان های جز و مدی به ســمت بالادســت 
حرکت می کند، با ســاخت این سد به سمت 
عراق و شــاخه دجله و فرات حرکت نمی کند 
و به ســمت کارون خواهد رفت. اگر سد فقط 
قرار باشد جلوی حرکت جریان شور به سمت 
بالادســت را بگیرد، مهمترین اثرش پیشروی 

بیشتر آب دریا به سمت کارون خواهد بود.

پروژه خطرناک سد سشط العرب برای اروندرود


